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سرمقاله

مسئله رفتن سرمایه ها
ادامه از صفحه یک

آن  مساله  این  توجیه  برای  کار  ساده ترین 
است که بگوییم این از القائات بدخواهان است. 
بینی  واقع  اما  دارد  وجود  دشمنی  که  هرچند 
حکم می کند که صورت مسئله را درست ببنیم. 
گفتمانی که می گوید اگر مثل ما نیستید جمع 
کنید و بروید؛ متاسفانه صدای بلندی دارد و 
اندیشد، در  او نمی  آنکه مانندِ  میل به حذفِ 
این گفتمان بسیار است. به نظر می رسد بهتر 
گفتمان  این  به  نسبت  گذاران  سیاست  است 
موضع نشان داده و همه مردم با انواع تفکرها 
را به رسمیت بشناسد. واقعیت آن است که طی 
سال های آینده بحران سرمایه انسانی در کشور 
ابعاد گسترده ای خواهد یافت که شاید جبران 
تکثر  است  لازم  باشد.  امروز  از  تر  آن سخت 
آرا و عقاید در کشور بیش از گذشته پذیرفته 
شود و حس مالکیت این کشور در همه و نه 
در یک قشر خاص تقویت شود. این هشدار را 
می توان با نظر متخصصان امر جدی گرفت و 
آنان رجوع کرد. ویدئو منتشر شده  به نظرات 
از قبول شدگان دانشگاه تهران حتی اگر به زعم 
از  اما بخش مهمی  عده ای همه ماجرا نیست 
ماجراست. ویدئوی که نشان می  دهد بسیاری 
از قبول شدگان به مهاجرت فکر می کنند، یک 
هشدار جدی به مسئولان امر می دهد که جوانان 
و سرمایه هایی که باید در کشور خدمت کنند، 

سودای رفتن دارند.

خبر

اخبار

آغاز بررسی لایحه برنامه هفتم از 
هفته آینده در مجلس

شورای  مجلس  رئیسه  هیات  عضو  یک 
جاری  هفته  پنجشنبه  تا  گفت:  اسلامی، 
نمایندگان مجلس فرصت دارند تا پیشنهادات 
خود را پیرامون گزارش کمیسیون تلفیق درباره 
لایحه برنامه هفتم توسعه در سامانه بارگذاری 
کرده و از هفته آینده بررسی لایحه برنامه هفتم 
توسعه در دستورکار مجلس قرار خواهد گرفت.

مجتبی یوسفی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به زمان آغاز بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه 
در صحن مجلس شورای اسلامی، بیان کرد: بر 
اساس آئین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی 
در  تلفیق  کمیسیون  گزارش  بارگذاری  از  پس 
خصوص لایحه برنامه هفتم توسعه، نمایندگان 
۱۰ روز فرصت دارند تا پیشنهادات خود را پیرامون 
گزارش کمیسیون در سامانه بارگذاری کنند فلذا 
نمایندگان تا پنج شنبه هفته جاری فرصت دارند 

تا پیشنهادات خود را در سامانه ثبت کنند.
وی در ادامه اظهار کرد: پس از پایان فرصت 
ثبت پیشنهادات، از هفته آینده بررسی گزارش 
کمیسیون تلفیق در خصوص لایحه برنامه هفتم 
صحن  علنی  جلسات  کار  دستور  در  توسعه 
گرفت.  خواهد  قرار  اسلامی  شورای  مجلس 
بررسی  بوده که جلسات  اینگونه  روال  معمولا 
لایحه برنامه هفتم به صورت دو شیفت صبح 
سه  صورت  به  اوقات  گاهی  و  ظهر  بعداز  و 
شیفت برگزار شود اما هنوز تصمیم نهایی در 
این خصوص گرفته نشده و باید در جلسه هیات 

رئیسه مورد بررسی قرار گیرد.
نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی، 
تا لایحه  است  این  بنای مجلس  کرد:  تصریح 
برنامه هفتم توسعه به سرعت به نتیجه برسد و 
بودجه سال آینده بر اساس برنامه جدید نوشته 
برنامه  رسیدن  نتیجه  به  زودتر  ما  برای  شود. 
هفتم توسعه مهم است. البته یکسری نقدهای 
جدی به عملکرد هیات رئیسه کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم وارد است. مقداری از نظر برنامه 
ای و چیدمان مواد لایحه مغایرت هایی ایجاد 
شده است از این جهت گله مندی وجود دارد و 
بنا است هیات رئیسه مجلس جلسه ای را برگزار 
کرده تا این مغایرت های به وجود آمده نیز مرتفع 

شود.
بنای  رئیسه مجلس گفت:  این عضو هیات 
مجلس این است که زودتر برنامه هفتم توسعه 
نهایی شود تا به سندی برای توسعه پنج ساله 

کشور تبدیل شود.

پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی 
درگذشت فرزند دکتر سیم فروش

حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی درگذشت 
سیم  ناصر  دکتر  آقای  محترم  دانشمند  فرزند 
فروش از اعضای تیم پزشکی امام خمینی)ره(، 

را تسلیت گفتند.
متن پیام رهبر انقلاب به این شرح است:

دانشمند محترم جناب آقای دکتر سیم فروش 
دام بقائه

به  را  گرامیتان  فرزند  بار  تأسف  درگذشت 
جنابعالی و مادر محترم ایشان و دیگر بازماندگان 
تسلیت عرض می کنم، و آرامش و تسلا برای 
عزاداران و رحمت و مغفرت برای آن مرحوم را از 

خداوند مسألت می کنم.

رئیس به پاشینیان چه گفت؟

رئیس جمهوری ضمن اعلام مجدد مخالفت 
جدی جمهوری اسلامی ایران با هرگونه تشنج و 
نیز تغییر در مرزهای تاریخی منطقه، بر آمادگی 
کشورمان به عنوان همسایه ای قدرتمند، برای 
ایفای نقش موثر در جلوگیری از درگیری جدید 

و هرگونه تغییر در ژئوپلتیک منطقه تاکید کرد.
روز  رئیسی  ابراهیم  سید  ایسنا،   گزارش  به 
شنبه در پاسخ به تماس آقای »نیکول پاشینیان« 
نخست وزیر ارمنستان، در واکنش به گزارش 
ضمن  قفقاز،  منطقه  تحولات  آخرین  از  وی 
اعلام مجدد مخالفت جدی جمهوری اسلامی 
ایران با هرگونه تشنج و نیز تغییر در مرزهای 
تاریخی منطقه، بر آمادگی کشورمان به عنوان 
همسایه ای قدرتمند، برای ایفای نقش موثر در 
جلوگیری از درگیری جدید و هرگونه تغییر در 

ژئوپلتیک منطقه تاکید کرد.
وی با اعلام حمایت جمهوری اسلامی ایران 
از تمامیت ارضی تمام کشورهای منطقه گفت: 
میان  گفتگو  با  باید  منطقه  مسائل  معتقدیم 
کشورهای منطقه حل و فصل شده و به طور 
جدی مخالف باز شدن پای کشورهای بیگانه به 
منطقه قفقاز هستیم. ایران آمادگی دارد نقش 
از  و فصل مسائل  به حل  برای کمک  را  خود 

طریق گفتگوهای دیپلماتیک ایفا نماید.
رئیس جمهوری در بخش دیگری از این مکالمه 
تلفنی، از گزارش نخست وزیر ارمنستان درباره 
روند مطلوب پیشرفت همکاری های اقتصادی و 
اجرای توافقات فیمابین ابراز خرسندی و آمادگی 
کشورمان را برای گسترش بیش از پیش تعاملات 
اقتصادی و تجاری و تسریع در اجرای توافقات با 

ارمنستان اعلام کرد.
ارمنستان  وزیر  نخست  پاشینیان«  »نیکول 
نیز در این گفتگوی تلفنی ضمن ارائه گزارشی 
مفصل از آخرین تحولات منطقه قفقاز جنوبی 
و نیز تحولات میدانی در قفقاز اظهار داشت: 
و  موثر  نقش  همواره  ایران  اسلامی  جمهوری 
صلح،  تقویت  و  حفظ  برقراری،  در  سازنده ای 

ثبات و امنیت در منطقه داشته است.
ضمن  همچنین  ارمنستان  وزیر  نخست 
ایران  اسلامی  جمهوری  مواضع  از  قدردانی 
در منطقه قفقاز، گزارشی از آخرین وضعیت 
همکاری های اقتصادی دو کشور و نیز اقدامات 
انجام شده برای تسریع در اجرای توافقات به 
دست آمده در سفر سال گذشته وی به تهران 

ارائه کرد.
در همین رابطه معاون سیاسی رئیس جمهوری 
و  رئیسی  تلفنی  گفت وگوی  از  ایران  اسلامی 
نخست وزیر ارمنستان و واکنش رئیس دولت 
داد.  خبر  قفقاز  تحولات  به  نسبت  سیزدهم 
محمد جمشیدی در شبکه اجتماعی X نوشت: 
»پاسخ دکتر رئیسی به گزارش تلفنی پاشینیان از 
اوضاع میدانی قفقاز: ۱- هرگونه تغییر زئوپولتیک 
و مرزهای منطقه خط قرمز ماست، ۲- غیر از 
اجرای  بیگانه،  هر  با  همکاری   ،۳+۳ فرمت 
رزمایش با آنها و سفرهای مشکوک فقط اوضاع 
را پیچیده می کند، ۳- ایران آماده هر گونه کمک 

به دو طرف برای حل و فصل موضوع است.«

»اجلاس  در  دیروز  صبح  رئیسی  ابراهیم  سید 
بین المللی مقابله با توفان های ماسه و گرد و غبار« 
ضمن ابراز امیدواری نسبت به این که این نشست 
برای همفکری، هم اندیشی و تدبیر مشترک درباره 
موضوع مهم حفاظت از محیط زیست مبارک باشد، 
گفت: امروز حفاظت از محیط زیست یک مسئله 
و دغدغه ای عمومی و نه صرفا مربوط یک کشور و 
منطقه خاص است و تهدیدهای ناشی از آسیب به 
محیط زیست برای جان انسان ها و امنیت غذایی 
همه کشورها و دغدغه مندان را به هفکری و همکاری 

وا داشته است.
وی با تاکید بر این که »خداوند طبیعت را بر محور 
قوانین و قواعدی خلق کرده است که نقض آنها باعث 
آسیب به محیط زیست می شود«، افزود: طبیعت در 
اختیار انسان هاست اما برای بهره برداری از مواهب 
آن باید قوانین و قواعد حاکم بر طبیعت رعایت شود، 
چرا که اگر قوانین حاکم بر دریاها، جنگل ها و کلیت 
طبیعت نادیده گرفته شود، خطرات ناشی از آن همه 

موجودات و طبیعت را در بر می گیرد.
دولت ها،  همه  و  انسان ها  کرد:  اظهار  وی 
نیز  و  فرامنطقه ای  و  منطقه ای  سازمان های 
دغدغه مندان حفاظت از محیط زیست موظف به 
شناخت و تلاش برای رعایت بیشتر قوانین و قواعد 

حاکم بر طبیعت هستند.
و  آبی  منابع  ادامه مدیریت  در  رئیس  جمهوری 
مدیریت مصرف برای کاهش خشکسالی را به عنوان 
یکی از عوامل اصلی جلوگیری از ایجاد گرد و غبار 
مهم و حائز اهمیت دانست و گفت: بدون تردید 
استفاده نادرست و ناعادلانه منابع آبی در پیدایش 
این  و  دارد  نقش  غبار  و  گرد  و  ماسه  طوفان های 
مسئله مستلزم توجه ویژه به مدیریت منابع آبی و 

مصرف آن است.
مسائل  به  توجه  بدون  توسعه یافتگی  وی 
زیست محیطی را رویه ای غلط و مردود از جانب 
اظهار  و  دانست  توسعه یافته  کشورهای  برخی 
داشت: کشورهای سلطه گر بدون توجه به مسائل 
محیط زیستی و صرفاً با نگاه به منافع اقتصادی و 
توسعه صنعتی و نظامی خود، مشکلات بسیاری 
تهدید  با  و  کرده اند  بشری  جوامع  متوجه  را 
دریاها، جنگل ها و زمین ها به دیگر انسان ها ظلم 

می کنند.
وی همفکری و همگرایی برای یافتن درمان معضل 
مشترک طوفان های شن و ماسه و گرد و غبار را از 
جمله راهکارهای مؤثر در مقابله با این پدیده مخرب 
زیست محیطی دانست و گفت: در سال های اخیر 
همچنین  و  ملل  سازمان  سوی  از  قطعنامه هایی 
سازمان های منطقه ای و فرامنطقه ای برای مقابله با 
این پدیده ها صادر شده که باید نسبت به آنها قدردان 
بود، اما اینکه کشورهای توسعه یافته سلطه گر تا چه 
میزان به این قطعنامه ها پایبندی دارند، ناشی از عدم 

ضمانت اجرایی این نوع قطعنامه هاست.
رئیسی تصریح کرد: از نکاتی که باید برای آن چاره ای 

قطعنامه های  اجرایی  ضمانت  اندیشید  اساسی 
سازمان های بین المللی در زمینه حفاظت از محیط 
زیست است تا برخی کشورها با پشتوانه قدرت و 

ثروت نتوانند آنها را نقض کنند.
سازمان   ۱5 و  کشور   5۰ به  قریب  حضور  وی 
بین المللی در این اجلاس را نشان دهنده احساس 
مشترک برای حفظ محیط زیست و شایسته قدردانی 
دانست و افزود: این همگرایی باعث خواهد شد تا 
کشورهای در حال توسعه صرفاً با نگاه اقتصادی به 
مسائل نگاه نکنند و حفظ محیط زیست را نیز در نظر 

داشته باشند.
مسائل  دخالت  از  پرهیز  لزوم  بر  تأکید  با  وی 
تصمیمات  در  دیپلماتیک  تعارفات  و  سیاسی 
محیط زیستی، افزود: حفظ محیط زیست به هیچ 
تعارفات  و  تأثیر مسائل سیاسی  نباید تحت  وجه 
معمول دیپلماتیک باشد و تصمیمات اتخاذ شده در 
این زمینه باید به عنوان یک موضوع مهم خارج از این 

چارچوب ها دنبال شود.
رئیس  جمهوری با بیان این که »در قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران هرگونه توسعه یافتگی فرع بر 
محیط زیست تعریف شده است«، خاطرنشان کرد: 

در راهبرد جمهوری اسلامی ایران »توسعه آری به 
خطر انداختن محیط زیست هرگز« همواره مورد توجه 
بوده و در کنار سازمان حفاظت از محیط زیست 
که به موضوع مهم تولید توجه دارد، کارآفرینان و 
صنعتگران ما نیز به این قانون و راهبرد اساسی توجه 

داشته و دارند.
ظرفیت های  از  »استفاده  اجلاس  این  در  وی 
مراکز علمی و تحقیقاتی«، »ایجاد صندوق مالی« 
به  را  رسانه ای«  و  فرهنگی  پیوست های  »تهیه  و 
برای  ایران  اسلامی  جمهوری  پیشنهاد  سه  عنوان 
مقابله مؤثر با طوفان های شن و ماسه و گرد و غبار 
عنوان کرد و افزود: بسیاری از مراکز علمی ما در 
این زمینه تحقیقات و پژوهش های مفیدی انجام 
در  مهمی  پشتوانه  عنوان  به  می تواند  که  داده اند 
تصمیم سازی ها مورد توجه قرار گیرد و ما نیز آماده 
انتقال تجربیات خود در این راستا هستیم. همچنین 
پشتیبانی مالی یکی از ملزومات موفقیت تصمیمات 
این اجلاس است که در این راستا تشکیل صندوق 
مالی با مشارکت کشورهای درگیر این پدیده مخرب 
محیط زیستی پیشنهاد می شود تا اجرای تصمیمات 
اتخاذ شده به دلیل مشکلات مالی دچار وقفه نشود.

وی اقدامات ترویجی و تبیینی را از ملزومات حفظ 
اقدامی  اظهار داشت: هر  محیط زیست دانست و 
نیازمند پیوست رسانه ای و فرهنگی برای مشارکت 
پیشنهاد  راستا  این  در  و  است  مردم  آحاد  دادن 
پیوست  با  همراه  شده  اتخاذ  تصمیمات  می شود 

رسانه ای و فرهنگی باشد.
جهانی  مناسبات  »در  این که  بیان  با  رئیسی 
غیرعادلانه  و  نابرابر  نگاه  یکجانبه گرایی،  امروز 
محیط زیست را در معرض خطر قرار داده است«، 
در  کشورها  هم اندیشی  و  همگرایی  کرد:   تصریح 
همکاری  همینطور  و  محیط زیست  حفظ  زمینه 
اگر  ملل  سازمان  به ویژه  بین المللی  سازمان های 
متوقف به فشار قدرت های سلطه گر نباشد، قطعاً 
مؤثر  و  مفید  پدیده  این  با  مقابله  برای  می تواند 

باشد.
وی ابراز امیدواری کرد که این اجلاس و تصمیمات 
برای حفظ محیط  برکات  منشأ  آن  در  اتخاذ شده 
زیست، گامی مهم برای مدیریت منابع آبی، ابزاری 
بر طبیعت و  قوانین حاکم  به  احترام  برای  کارآمد 
یافته  توسعه  کشورهای  مقابل  در  جدی  مانعی 

سلطه گر در نقض قوانین محیط زیستی باشد.

پس از بازدید میدانی محمد مخبر در روزهای گذشته از گمرکات 
ای در  باهنر، صبح دیروز )شنبه( جلسه  شهید رجایی و شهید 
خصوص حل مشکلات مربوط به ایستایی و رسوب کالا در بنادر 

و گمرکات کشور به ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار شد.
به گزارش ایسنا، محمد مخبر در این جلسه با اشاره به زیان 
های ناشی از رسوب کالا و سوءاستفاده برخی سودجویان از فرآیند 
نگهداری و رسوب کالاها در بنادر و اموال تملیکی کشور، تصریح 
کرد: با شروع به کار دولت و عزم جدی رئیس جمهور، اقدامات در 
زمینه آزادسازی و فروش اموال رسوب شده در طی سالیان گذشته 
با روش های مزایده آغاز و بسیاری از کالای اساسی مورد نیاز مردم 
روانه بازار شد اما به دلیل برخی پیچ و خم های اداری و منفعت 
طلبی ها، کماکان حجم بالای کالاها اعم از وسایل نقلیه، لوازم 
خانگی، محصولات کشاورزی و سایر کالاها در بنادر رسوب شده 

است که می تواند اقتصاد و بازار کشور را دچار اختلال کند.
بنادر و  بالای کالاهای رسوب شده در  اینکه حجم  بیان  با  وی 
گمرکات به هیچ عنوان قابل قبول نیست، افزود: برگزاری چنین 
جلساتی در کنار بازدیدهای میدانی مدیران دولتی می تواند در خالی 
کردن هرچه سریع تر انبارهای گمرکات و بنادر جهت ورود به چرخه 

اقتصادی کشور کمک شایان توجهی کند.

معاون اول رئیس جمهور در این جلسه که با حضور وزرای جهاد 
آموزش  و  درمان  بهداشت  تجارت،  و  معدن  کشاورزی، صنعت 
پزشکی، راه و شهرسازی، رئیس کل بانک مرکزی و همچنین روسای 
دستگاه های مربوطه دولتی و نظارتی برگزار شد، تاکید کرد: برای 
تسریع در روند ترخیص کالاها باید دستگاه های مربوطه از جمله 
و  امکانات  کشاورزی  جهاد  و  درمان  و  بهداشت  های  وزارتخانه 
تجهیزات فوری برای انجام آزمایشات و بازرسی ها در مبادی گمرکی 
را فراهم کنند تا نیازی به ارسال و بررسی نمونه های آزمایشگاهی و 

کالاها در پایتخت نباشد.
مخبر بر ضرورت ثبت سفارش کالاها توسط وزارتخانه ها و دستگاه 
های دولتی پس از تخصیص ارز تأکید کرد و گفت: باید دستگاه 
های نظارتی و وزارتخانه های مربوطه هر چه سریع تر وضعیت 
اختصاص ارز به برخی شرکت ها پیش از ثبت سفارش را بررسی 

و گزارش نمایند.
همچنین معاون اول رئیس جمهوری در این جلسه رئیس سازمان 
استاندارد، رئیس سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی و رئیس 
سازمان توسعه و تجارت ایران را مامور کرد تا در یک روز آینده با 
حضور در گمرکات شهید رجایی و شهید باهنر برنامه ریزی لازم را 

برای ترخیص کالاهای رسوبی در حداقل زمان ممکن انجام دهند.
با  داد  دستور  نیز  بنادر  مدیریت  ساماندهی  درخصوص  وی 
درمان،  و  بهداشت  صمت،  شهرسازی،  و  راه  وزرای  هماهنگی 
جهاد کشاورزی و روسای سازمان ملی استاندارد و اموال تملیکی 
پیشنهادی در خصوص »مدیریت و ساماندهی واحد بنادر« ارائه 

شود.
در این جلسه مقرر شد سازمان حمایت از مصرف کنندگان و 
ارائه  تعرفه  درباره  بنادر  سازمان  پیشنهاد  مطابق  تولیدکنندگان 
که  کند  گذاری  قیمت  و  بررسی  نحوی  به  گمرکات  در  خدمات 
نگهداری طولانی مدت کالا برای صاحبان کالا در بنادر اقتصادی 
نباشد و وزرای صمت و راه و شهرسازی پیشنهاد تعرفه گذاری 

پلکانی را بررسی و به دولت ارائه کنند.
همچنین حسب پیشنهاد در خصوص حذف ده درصد نگهداری 
کالاها در بنادر برای ضمانت طبق قانون ترخیص کالا مقرر شد، 
تسهیلات لازم برای شرکت های بزرگ و با اعتبار بالا، جهت حذف 

۱۰ درصد برای کدهای تعرفه ای پیشنهادی فراهم شود.
راستای  در  گمرک  سازمان  و  بنادر  سازمان  پیشنهاد  ادامه  در 
کاهش زمان لازم برای کاهش مدت زمان احراز متروکه بودن کالاها، 
از چهار ماه به دو ماه در مناطق ویژه اقتصادی و چهار ماه به سه ماه 

در سایر بنادر بررسی و تصمیم گیری شد.
در این جلسه مقرر شد سقف زمانی پاسخگویی دستگاه ها به 
استعلامات و بررسی و آزمایش کالاهای وارداتی به طور متوسط به 
زیر هفت روز برسد و دستگاه ها و وزارتخانه های مربوطه با تعیین و 
معرفی یک نماینده مستقر ظرف ۴۸ ساعت آینده در بنادر و گمرکات 

جنوبی کشور کالاهای رسوبی هر چه سریعتر تعیین تکلیف شود.
در این جلسه رئیس سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
گزارشی در خصوص تعیین تکلیف ۲۹ هزار میلیارد تومان کالا و 
مشکلات پیش روی این سازمان برای ترخیص کالاها در بنادر و 
این سازمان در  پیشنهادات  ادامه  ارائه کرد و در  گمرکات کشور 
خصوص اجرای بند پنج تغییرات متفرقه قانون بودجه سال جاری 
و تسریع در تعیین تکلیف کالاهای در اختیار این سازمان بررسی و 

تصمیم گیری شد.
همچنین سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی و سازمان ملی 
استاندارد مکلف شدند ظرف یک هفته آینده در خصوص تعیین 
تکلیف کلیه وسایل نقلیه و خودرویی در اختیار انبارهای سازمان 
بازرسی  اقدامات لازم جهت  تملیکی  اموال  فروش  و  آوری  جمع 

فیزیکی و فروش این دستگاه های خودرویی را انجام دهند.
جهت پیشگیری درازمدت از رسوب کالاهای وارداتی در گمرکات 
کشور مقرر شد آئین نامه جدیدی تهیه و به سرعت تشریفات 

قانونی لازم جهت تصویب و اجرای آن صورت گیرد.

رئیسی در اجلاس مقابله با توفان های ماسه و گرد و غبار مطرح کرد؟

توسعه آری، به خطر انداختن محیط زیست هرگز
رئیس  جمهوری گفت: طبیعت در اختیار انسان هاست اما برای بهره برداری از مواهب آن باید قوانین و قواعد حاکم بر طبیعت رعایت شود؛ چرا که اگر قوانین 

حاکم بر دریاها، جنگل ها و کلیت طبیعت نادیده گرفته شود، خطرات ناشی از آن همه موجودات و طبیعت را در بر می گیرد.

وز کالاهای رسوبی هرچه سریعتر تعیین تکلیف شودمعاون اول رئیس جمهوری تاکید کرد ظرف 2 ر

رئیس جمهوری 
تاکید کرد: 

حفظ محیط 
زیست به هیچ 

وجه نباید تحت 
تأثیر مسائل 

سیاسی و 
تعارفات معمول 

دیپلماتیک 
باشد و 

تصمیمات 
اتخاذ شده در 
این زمینه باید 
به عنوان یک 
موضوع مهم 
خارج از این 
چارچوب ها 
دنبال شود

اظهارات  خصوص  در  خارجی  سیاست  مسائل  تحلیل گر  نصری  رضا 
حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه کشورمان درباره سند سپتامبر و واکنش 
سخنگوی وزارت امور خارجه به این موضوع که گفت موضوع سند سپتامبر 
ابهامی  مورد  در  خارجه  وزارت  سخنگوی  گفت:   نیست،  جدیدی  موضوع 
از اصطلاح  امیرعبداللهیان  آقای  استفاده  واسطه  به  برخی رسانه ها  در  که 
»سند سپتامبر« ایجاد شده بود، روشنگری کردند. در واقع، از اظهارات وزیر 
خارجه به اشتباه اینطور در رسانه ها برداشت شده بود که ایشان به یک سند 
به  امیرعبداللهیان  آقای  اینکه  است. حال  داشته  اشاره  برجام«  »جایگزین 
نقشه  ٔ راهی برای بازگشت به برجام اشاره کردند که در تابستان ۲۰۲۲ میان 

طرفین رد و بدل شده بود.
وی افزود: این نقشه راه ابتدا به خاطر اختلافات طرفین بر سر »موضوعات 
آژانس و طرف غربی معتقد بودند موضوعات  پادمانی« معطل ماند؛ یعنی 
پادمانی موضوعاتی ماهیتاً »فنی« هستند که باید طی یک فرآیند مذاکرات فنی 
میان ایران و آژانس حل وفصل شود و ایران معتقد بود اختلافات پادمانی به 
عملکرد غالباً »سیاسی« آژانس در حوزه نظارتی برمی گردد و باید در وین در 
چارچوب مذاکرات سیاسی برطرف شود. پس از آن، ادامه رایزنی ها در این باره به 
شروع کمپین های تبلیغاتی انتخاباتِ میان دوره ای کنگره در پاییز ۲۰۲۲ برخورد و 
همزمان با شروع اعتراضات سال گذشته و فضاسازی ها پیرامون مشارکت ایران 
در جنگ اوکراین از دستور کار کشورهای غربی به کلُ خارج شد. اشاره وزیر به 

این نقشه راه بود و نه سند جدیدی که جایگزین برجام باشد.

به گزارش ایلنا، نصری در پاسخ به این سوال که امروز شکل توافق ایران 
به چه  بلوکه شده  پول های  و  تابعیتی  دو  زندانیان  آزادی  از  بعد  آمریکا  و 
صورت است بلومبرگ اخیرا مدعی شد که ایران در ازای کاهش غنی سازی 
اورانیوم فروش نفت خود را بالا می برد این موضوع تا چه اندازه درست است، 
گفت: به نظر می رسد بر روابط ایران و آمریکا یک منطق »تنش زدایی« حاکم 
شده است. آمریکا درگیر موضوع اوکراین و انتخابات است و قصد تشدید 
تنش با ایران را ندارد و ایران نیز با توجه به شرایط اقتصادی از تشدید تنش 
با آمریکا منفعتی نمی برد. ضمن اینکه گذر زمان به تدریج رسیدن به توافق را 
دشوار می کند. به همین خاطر، گمان می کنم دو طرف به این فرمول مشترک 
دست یافته اند که در مقطع کنونی - در فقدان برجام - بهترین راه پیش رو، 
اتخاذ یک سلسله اقدامات و تدابیر متقابل است که هرکدام می توانند - به 
دور از تشریفات حقوقی - به اجرا درآورند تا احیاناً فضای سیاسی برای انعقاد 
یک توافق مدون مهیا شود. در این راستا، ممکن است آزادی زندانیان در دو 
کشور، آزادی سازی پول های بلوکه شده ایران، کاهش تنش  در حوزه نظامی ، 
تعدیل تحریم های نفتی و همچنین تعدیل فعالیت های هسته ای ایران جزئی 

از این تدابیر و اقدامات باشد.
وی در پاسخ به این سوال که سناریوی پیش رو توافق ایران و آمریکا به 
شد،  خواهد  منجر  کاغذ  روی  توافق  به  آیا  می شود  پیش بینی  صورت  چه 
گفت: معتقدم امروز »سند سپتامبر« تا حدود زیادی موضوعیت خود را از 
دست داده است چراکه این بار به فصل انتخابات ریاست جمهوریِ آمریکا 

رسیده ایم و بعید است آقای بایدن بخواهد به خاطر پرونده هسته ای، خودش 
را با لابی  اسرائیل و کنگره و حزب جمهوریخواه و دموکرات های تندرو درگیر 
کند. در واقع، در فصول انتخاباتی در آمریکا مواضع و عملکرد سیاستمداران 
سیاستمداری  هیچ  و  می شود  عوام گرایانه  و  تبلیغاتی  و  شعاری  شدت  به 
حاضر نیست ولو برای اجرای یک سیاست معقول و معتدل در قبال ایران 
هزینه سیاسی و انتخاباتی بپردازد! حال، آیا بعد از انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا و احیاناً ایجاد یک فضای سیاسی مستعدتر، باز همین سند مبنا قرار 
خواهد گرفت؟ آیا تا آن زمان نقشه راه دیگری مورد توافق قرار خواهد گرفت؟ 
یا اینکه سلسله اقدامات خاموش، تدریجی و جامع تر کنونی در نهایت در 
قالب یک سند مستقل یا یک قطعنامه شورای امنیت کدُبندی )Codify( و 
جایگزین برجام خواهد شد؟ هنوز معلوم نیست. هرچند گمان می کنم - اگر 

برنامه واقعاً همین باشد - گزینه آخر محتمل تر است.
این تحلیل گر مسائل بین الملل افزود: حقیقت این است که از زمان تشکیل 
دولت جدید در آمریکا در ژانویه ۲۰۲5 تا انقضای قطعنامه ۲۲۳۱ در اکتبر 
۲۰۲5 تنها ده ماه برای رسیدن به یک توافق فرصت باقی خواهد ماند که در 
آن بازه زمانی یک انتخابات ریاست جمهوری در ایران نیز برگزار خواهد شد. 
اگر از منظر حقوقی نگاه کنیم، در این بازه زمانی کوتاه، اگر موضع قطعی 
ایران اجرای »برجام آنطور که هست« در راستای این سند باشد، بعید است 
دولت آمریکا تن به قراردادی بدهد که عملاً بند های غروب آن ظرف چند ماه 
به نفع ایران منقضی می شود. اگر هم طرفین بخواهند بر سر تاریخ انقضای 

قطعنامه ۲۲۳۱ مذاکره کنند، آنگاه سایر موضوعات درون برجامی نیز - که با 
هم توازن و  پیوستگی دارند - باید ناگزیر مورد مذاکره قرار بگیرند که این خود 
عملاً به مثابه مبادرت به یک مذاکره پیچیده بر سر یک برجام جدید خواهد 
بود که قابل تحقق نیست. در این میان، آنچه باقی می ماند تثبیت و کدبندی 
اقدامات تدریجی، جامع تر و خاموشی است که به نظرم از هم اکنون  طرفین 

در پیش گرفته اند.

یک تحلیل گر مسائل سیاست خارجی مطرح کرد
منطق تنش زدایی میان ایران و آمریکا
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